
w w w . h a m d e l i d a i l y . i r فرهنگ وهنرسه شنبه 28 آذر 1402  سال هشتم   شماره 62323

همراه با پاس داشت سه سینماگر
»سینماحقیقت« هفدهم کلید خورد

همدلی|  مراســم افتتاحیــه هفدهمین جشــنواره 
»ســینماحقیقت« با پاس داشــت فرهاد ورهرام، احمد 
ضابطی جهرمی و زنده یاد مرتضی پورصمدی به دبیری 
محمد حمیدی مقدم عصر دیروز ۲۷ آذر ماه در پردیس 

چارسو برگزار شد.
پــس از قرائت آیاتی چنــد از کلام الله مجید و پخش 
سرود جمهوری اسلامی ایران، حامد شکیبانیا مستندساز 
که اجرای این مراســم را به عهده داشت، گفت: در این 
مراسم جمع و جور وقت زیادی برای سخنرانی مدیران و 
مسئولان نداریم و قرار است یک سورپرایز دیدنی داشته 

باشیم.
سپس حمیدی مقدم روی صحنه آمد و گفت: پیش از هر 
چیز ایام فاطمیه را تسلیت می گویم. همچنین یاد می کنم 
از شــهادت غیور مردانی که از مرزهای ما دفاع کردند و 

مظلومانه در پایگاه نظامی راسک به شهادت رسیدند.
او با اشــاره به برگزاری این مراسم عنوان کرد: این یک 
افتتاحیه نیســت بلکه یک دورهمی اســت و با مراسم 
افتتاحیه های رایج کمی متفاوت اســت. در همین آغاز 
بد نیست از شــگفتی خودم به عنوان دبیر بگویم؛ آثار 
درخشــانی را امسال در جشــنواره داریم ۶۴۰ فیلم به 
جشنواره هفدهم فرستاده شد و چیزی حدود ۴۸۰ فیلم 
کامل شده به دست ما رسید. برای خودم هم سوال بود 
که با توجه به افزایش هزینه فیلمســازی و تورم چگونه 
فیلمسازان مستند به صورت عاشقانه کار می کنند؟ گرچه 
نهادها و مراکز و در این ساخت سهیم هستند اما خواست 

سینماگران هم در این زمینه مهم بوده است.
حمیدمقدم مطرح کرد: امسال گروه های مشاوران با دقت 
و البته آه و حسرت فیلم ها را انتخاب کردند آه و حسرت 
از این جهت که با توجه به محدودیت سالن نمی توانستیم 
فیلم های زیادی را انتخاب کنیم. در بخش بین الملل هم 
فیلم های خوبی به دست ما رسید بخش های متنوعی را 
در این رویداد شاهد هستیم که در مجموع چیزی حدود 
۸۵ فیلم در بخش مســابقه ملی، شهید آوینی و خارج 
از مســابقه و چیزی حدود ۶۰ فیلم در بخش بین الملل 
داریــم. تکثر و تنوع در این جشــنواره برای ما اهمیت 
داشت. پس با حضور مشاوران انتخاب توانستیم به سبد 
رنگارنگی از فیلم ها دست پیدا کنیم؛ ما از سال گذشته به 
گروه مشاوران رسیدیم که چنین گروهی طبق استاندارد 
جهانی اســت.دبیر این رویداد با اشاره به نمایش »تاراز« 
اظهار کرد: این جشنواره با »تاراز« ساخته شاخص آقای 
فرهاد ورهرام آغاز می شود، این انتخاب چند دلیل دارد؛ 
»تاراز« به ریشه های تاریخی توجه دارد، سال ها قبل که 
برنامه تلویزیونی می ساختم افتخار این را داشتم که برای 
اولین بار آن را در تلویزیون به نمایش بگذارم. از ســویی 
در دوران دانشجویی، ما دانشجویان سینما با همین فیلم 
با فرهاد ورهرام آشــنا شدیم ضمن اینکه این اثر شکل 
پژوهشــی و تاریخی دارد. پس با از دست دادن یکی از 
بزرگان ســینما یعنی زنده یــاد مرتضی پورصمدی که 
فیلمبردار آن پروژه بود و اینکه احمد ضابطی جهرمی در 
»تاراز« حضور داشت این ایده به ذهن من رسید که ما در 
این مستند سه وجه داریم؛ یعنی آقای ورهرام، پورصمدی 
و ضابطی جهرمی. پس جشنواره را با همین فیلم شروع 
می کنیم.حمیدی مقدم توضیح داد: امسال سال جوانان 
اســت و باید به آنها آموخت که سینمای مستند عشق، 
صبوری و رنج می خواهد و باید نگاهی به گذشته داشته 
باشــیم. مداومت و ممارست اساتید سینمای مستند ما 
مثل آقای ورهــرام، ارد عطارپور و … بوده که آثار آنها 
و خودشــان را در ذهن ها و سینما ماندگار کرده است. 
نگاه به گذشــته یک گنجینه است و این همان چیزی 
بود که باعث شد »تاراز« را به عنوان یکی از گنجینه های 
ســینمای ایران به نمایش بگذاریم.ســپس شکیبا نیا 
گفت: همکاران فیلم خانه ملی ایران که بســیار مجدانه 
برای ترمیم ســینمای ما تلاش می کنند قطعه ای ۱۰ 
دقیقه ای از فیلم های ساخته شده در سالیان گذشته را 
آماده کردند که بسیاری از آنها تصاویر نایابی هستند.در 
ادامه پاس داشت فرهاد ورهرام کارگردان »تاراز«، احمد 
ضابطی جهرمی تدوینگر این فیلم و مرتضی پورصمدی 
فیلمبردار این اثر برگزار شد که اعلام شد به دلیل دلیل 
مشــغولیت ضابطی جهرمی در هیات داوران، او در این 
مراسم حضور ندارد.در این بخش محمد حمیدی مقدم، 
ارد زند، علیرضا حسینی و محمدمهدی طباطبایی نژاد 
روی صحنــه آمدند.فرهاد ورهــرام در این بخش گفت: 
خوشحالم که بعد از سال ها فیلم را روی پرده می بینم. هر 
فیلم مستند یک آینده و سرنوشتی دارد؛ یک سری از آثار 
فراموش می شوند و یک سری سال ها قابل دیدن هستند. 
چنین فیلم هایی جزو تاریخ محســوب می شــوند. الان 
دیگر »تاراز« از نظر تصویر یک کار کلاسیک است. من 
معتقدم اگر بخواهیم فرهنگ ایران را بنویسیم سینمای 
مستند پاسخگوی آن است نه سینمای داستانی، یعنی 
پنجاه سال دیگر نمی شود با سینمای داستانی تهران را 
شــرح داد بلکه با سینمای مستند این کار شدنی است.

در ادامه عادل پورصمدی فرزند زنده یاد پورصمدی بیان 
کرد: حیف که پدرم نیست، هنوز رفتن او را باور نکرده ایم. 
او البته سفرهای طولانی مدت زیادی می رفت و هنوز فکر 
می کنیم او برمی گردد. افتخار می کنم که پسر او هستم، 
بی نهایت خاطرات شیرین از پدرم دارم، همچنین افتخار 
می کنم که بســیاری از بزرگانی را که اینجا هستند در 
کودکی دیده ام. باید بگویم تصمیم داریم با کمک دوستم 
بنیادی تحت عنوان مرتضی پورصمدی تاسیس کنیم و 

بتوانیم آثار ایشان را حفظ کنیم.

به میزبانی برج آزادی
برگزیدگان جشنواره موسیقی 
»امیرجاهد« معرفی می شوند

جشــنواره  پنجمین  اختتامیه  مراســم  همدلی| 
موســیقی »امیرجاهــد« عصــر روز جمعــه اول 
دی در ســالن اصلــی مجموعــه فرهنگی هنری 
بــرج آزادی تهــران برگــزار می شــود.به نقل از 
روابط عمومی جشــنواره، آیین اختتامیه پنجمین 
جشــنواره موســیقی »امیرجاهــد« روز جمعه ۱ 
دی  ســال جاری از ســاعت ۱۹ تا ۲۱ در ســالن 
بــرج آزادی تهران برگزار خواهد شــد.این برنامه 
در چندیــن بخش برگزار خواهد شــد که اجرای 
گروه موســیقی »امیرجاهد« مشتمل بر جمعی از 
استادان خانه موزه معین و امیرجاهد بخشی از آن 
خواهد بود.در این مراســم برگزیدگان بخش های 
»گروه نوازی«، »دونوازی« و »تک نوازی« با حضور 
هیــات داوران و اعضای شــورای سیاســتگزاری 
معرفی شــده و تعدادی از مســئولین و استادان 
موســیقی در این برنامه سخنرانی خواهند داشت. 
این در حالی است که در طول برنامه و در چندین 
نوبت از برگزیدگان پنجمین جشــنواره موسیقی 
»امیرجاهد« نیز قدردانی خواهد شد.در این دوره 
ســه نفر از شــرکت کنندگان به عنوان اســتعداد 
درخشــان انتخاب شــده اند که در آیین اختتامیه 
معرفی شده و به رتبه های اول تا سوم نیز تندیس 

جشنواره و لوح تقدیر اهدا خواهد شد.

با حضور وزیر ارشاد به تصویب رسید
تدوین سند جامع دیپلماسی هنری 

کشور در شورای هنر

همدلی| بر اساس تازه ترین تصمیمات اتخاذشده در 
شــورای هنر سند جامع دیپلماســی هنری کشور با 
نگاه فرادستگاهی و با بهره مندی از نظرات کارشناسی 
تدوین می شــود.به نقل از روابط عمومــی دبیرخانه 
شورای هنر، جلسه شورای هنر با حضور وزیر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی و رییس شورا و اعضای شورا صبح 
دوشــنبه ۲۷ آذر در این وزارتخانه برگزار شد.در این 
جلسه مصوب شد سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 
با تشکیل کمیته های تخصصی سند جامع دیپلماسی 
هنری کشــور را با نگاه جامع و فرادستگاهی تا پایان 
ســال جاری تدوین کند و متن سند پیشنهادی در 
اوایل ســال آینده در شــورای هنر طرح و بررســی 
شود.همچنین دراین جلســه طرح پیشنهادی برای 
توســعه همکاری های هنری با کشورهای منطقه از 
سوی ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی ارائه شد 
و اعضای شورای نظرات و دیدگاه های خود را درباره 
این طرح بیان کردند.همچنین در این جلسه شورای 
هنر، نظرات و نکات اصلاحی اعضای شــورای معین 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی درباره سند موسیقی 
کشــور و تشــکیل بنیاد پویانمایی بررســی و موارد 

موردنظر اصلاح شد.

با اجرای قطعات جدید انجام می شود
آغاز فصل تازه کنسرت های »علیرضا 

قربانی« در تهران

همدلی|  علیرضا قربانــی همزمان با برگزاری تور 
کنســرت های خارج از کشــور خود طــی روزهای 
پیــش رو، فصل تــازه کنســرت های تهــران را با 
رهبری ارکستر حســام ناصری آغاز می کند.به نقل 
از روابط عمومــی کنســرت، با توجه به اســتقبال 
مخاطبان از کنسرت های تابستان علیرضا قربانی در 
کاخ ســعدآباد و تقاضای آن ها برای اجرای مجدد، 
پــس از پایان تور کنســرت های بین المللی، امکان 
اجرای کنسرت از ۷ دی در رویال هال تهران فراهم 
شده است.بر اساس برنامه ریزی های انجام گرفته در 
این کنسرت، قطعات جدید و متنوعی اجرا خواهند 
شــد و مانند سنوات گذشــته مدیریت هنری این 
اجراها را حســام ناصری بر عهده دارد.بلیت فروشی 
این کنســرت از ســاعت ۲۲ امشــب ۲۷ آذر آغاز 
می شود.قربانی در تورکنســرت کانادا در شهرهای 
کالگری، ونکوور، تورنتو و مونترال و در تورکنسرت 
اروپا در شهرهای دوســلدورف، فرانکفورت، مالمو، 
مونیخ، استکهلم روی صحنه رفت که مورد استقبال 
و توجه ویژه مخاطبان قــرار گرفت.او طی روزهای 
پیش رو در قونیه روی صحنه رفت و اواخر ماه ژانویه 
سال جدید میلادی در استرالیا اجرا خواهد داشت.

همدلــی|  قبــل از بازیگــری اولین کار 
تمــام  بــود.  چتربــازی  موردعلاقــه اش 
امتحان هایــش را هم شــرکت کرد و قبول 
شــد؛ ولی به خاطر صاف بــودن کف پایش 
نتوانست آن را ادامه دهد. بااین حال سینما 
آرزوی او را با همــان لباس چتربازی بارها 

برآورده کرد.
در چند سال گذشــته یکی از سینماگران 
قدیمی که از او یاد می شــد رضا صفایی پور 
بــود؛ یکی از آخرین بازماندگان ســینمای 
اکشن که در دهه های ۶۰ و ۷۰ رونق داشت 
و روز گذشــته پس از چند سال بیماری از 

دنیا رفت.
این بازیگــر ســینما در دوران پرکار خود 
»بدَمن« معروف ســینما بــود که به »رضا 
طوفان« شــهرت پیــدا کرده بــود. او که 
بازیگــری را پیش از انقلاب شــروع کرده 
بود، از سال ۵۹ تا ۸۶ در تعداد زیادی فیلم 
سینمایی و چند سریال بازی کرد که تقریباً 
در بیشــتر آن ها نقشی منفی داشت و برای 
خیلی ها دیدن تصویر او جز در نقشی منفی 

قابل باور نبود.
ایــن روزها فیلــم »گیجگاه« بــا حضور این 
هنرمنــد روی پرده سینماهاســت ولی او در 
دو دهه گذشــته دیگر پرکار نبــود و اگرچه 
هرازگاهی پیشنهادهایی برای بازیگری داشت؛ 

اما بر سر اصول خودش باقی مانده بود.
گفت وگوهــای  از  یکــی  در  صفایی پــور 
مطبوعاتی خود در چند ســال قبل، گفته 
بود: »من برای تمام سال هایی که در سینما 
بوده ام و بــرای همه نقش هایــی که بازی 
کردم ارزش زیادی قائلم. دوست ندارم آنچه 
را ساخته ام راحت خراب کنم، ممکن است 
ســخت بگذرد؛ ولی تحمل می کنم تا ببینم 

چه پیش می آید.«
یکی از فیلم های آخر این بازیگر »پرچم های 
قلعه کاوه« سینما بود که صفایی پور درباره 
آن می گفــت: »پرچم های قلعــه کاوه« را 
دوست داشــتم. یک فیلم اســاطیری بود. 
جایزه هم گرفت. بعد از آن باز هم پیشنهاد 
بازی داشتم؛ ولی آن نقش ها برای من نبود. 
بالاخره آنچه من کار می کردم خودش یک 
ژانر بود، ژانر خطرناکی هــم بود. مونوپول 
خــودم بود پس خیلی مناســبت ندارد که 
نقــش کمدی به من پیشــنهاد می شــود. 
البته نقش های کمدی هم زیاد نبوده؛ ولی 
رغبتی به آن ها نداشتم. من برای کاری که 
در ســینما کرده بودم ارزش زیادی قائلم، 
همین طــور برای مخاطبی که ســال ها مرا 
با آن نقش ها  شــناخته اند، به همین دلیل 
ســختی ها را تحمل می کنم تــا ببینم چه 
پیــش می آید. فیلــم »گیــج گاه« هم که 
پیشنهاد شد به نوعی ادای دین به بازیگران 
دهــه ۶۰ بود و من در حد دو ســه دقیقه 

بازی کردم.
این بدمن  ســینمای ایران که بعد از سال ها 
کســی با آن ویژگی ها جایگزینش نشــده 
دراین خصــوص گفتــه بود:   »مــن بدمن 
بــودم؛ ولی دیگر به آن شــکل در ســینما 
بدمــن نداریم. الان هر کســی از هر صنفی 
می آید و بازیگر می شــود. درحالی که سینما 

یک تخصص اســت و باید آن را بلد باشی. 
بعضی ها فقط دوســت دارنــد بازی کنند و 
ورود بی رویه، این کار را خیلی خراب کرده، 
چون برایش ارزش قائل نمی شوند. اساتیدی 
ســال ها در ســینما کار می کردند که بازی 
کردن مقابلشان خیلی زحمت داشت. همان 
قــدر که زحمت داشــت، ارزش خاصی هم 
داشــت. اصلًا رویه کار با الان فرق می کرد. 
فیلمنامه ها متفــاوت بودند، الان دیالوگ ها 
همه سطحی، پر از حرف رکیک و... نمی دانم 
سینما به کجا می رود. همه چیز با زمانی که 
ما کار می کردیم فرق کرده. ما عاشقانه کار 
می کردیم و دغدغه مان مخاطب بود نه اینکه 

فقط دنبال فروش فیلم باشیم.«  
بازیگر »کانی مانگا« و »شکار خاموش« که 
در فیلم های دفاع مقدسی متعددی هم بازی 
داشــته، درباره اینکه چقدر این تفاوت ها را 
به تغییر نسل کارگردان ها مرتبط می داند، 
می گفــت: آن زمــان کارگردان های زیادی 
داشــتیم مثل آقای کیمیایی که هنوز هم 
هســتند، یا آقای ملاقلی پور کــه در دفاع 
مقدس فیلم های ماندگاری ســاخت،  ولی 
بعدها کســانی آمدند که بیشــتر تله فیلم 
ساختند. این تله فیلم ها با بودجه های اندک 
اتفاق خوبی برای سینما نبود. درست است 
که این ها هم باید وارد شوند؛ ولی تخصص 
داشــتن هم خیلی مهم اســت. به من هم 
پیشنهادهایی از این دست کارها شده ولی 
ترجیح می دهم ریاضت بکشــم و تن به هر 
کاری ندهــم.    البته بــا این طرز فکر قطعاً 
خانــواده ام در این شــرایط اقتصادی لطمه 
می خورند؛ امــا با همه ایــن احوال تلاش 
می کنم با همین نــگاه پیش بروم.   من در 
این سال ها مشکلاتی داشتم؛ ولی به هرحال 
در طول چهار دهه، بازیگر حرفه ای ســینما 

بودم و چاره  دیگری نیست.  
او همچنین درباره حس و حالش به سینما 
و تصمیم هایی که در ســال های کاری خود 
گرفته، گفته بود:   »احساس می کنم اگر کار 
دیگری را ادامه می دادم شرایطم مناسب تر 

بود. مــن قبــل از بازیگری اولیــن کاری 
که دوســت داشــتم، چتربازی بود. خیلی 
علاقه مند بودم. تمــام امتحان هایش را هم 
قبول شــدم؛ ولی فقط به خاطر صاف بودن 
کف پایم قبول نشدم. لباس مخصوص این 
کار را هم در سینما خیلی پوشیدم. از زمانی 
که وارد سینما شدم تا به الان، سعی کرده ام 
کار خوب انجــام دهم و کارهایم فقط الهی 
به امید تو نباشــد، یعنی بــرای همه آن ها 
زحمت کشــیده ام؛ مثلًا سکانســی از فیلم  
»خــط آتش« یادم می آید که در ســرمای 
زمستان درِ هلی کوپتر در حال پرواز باز بود 
و ما باید با آن شــرایط فیلم برداری را انجام 
می دادیم. تحمل همه آن سختی ها به خاطر 

علاقه بود نه پول.  
من هنوز هــم نقش هایی را که بازی کردم 
دوســت دارم مثل فیلم »سینه سرخ« ولی 
آن نوع ســینما دیگر ادامه پیــدا نکرد. در 
این چند سال هم چند کار کمدی پیشنهاد 
شــد که خواهش کردم مرا معــاف کنند. 
به دوســتان گفتم، نگاه مــردم به من جور 
دیگری اســت.  با اینکه سال هاســت بازی 
نکرده ام؛ ولی هنوز که مردم مرا در خیابان 
می بیننــد احترام می گذارنــد و می گویند 
بــا فیلم های دهــه ۶۰ و ۷۰ مــن و آقای 
هاشــم پور جور دیگری خاطــره دارند. آن 
موقع من با نام »رضا طوفان«  کار می کردم 
و بعد شدم رضا صفایی پور، او هم »جمشید 
آریا« بود و بعد شــد جمشــید هاشم پور. 
این ها اسم های مســتعار ما بود و رسم بود 
که اسامی کوتاه در سینما می گذاشتند. این 
اسم ها با شخصیت های پر تحرکی که بازی 

می کردیم خیلی جاذبه داشت.  
رضا طوفان که در ســال های گذشــته به 
پارکینســون مبتلا شــده بود، آرزو داشت 
کارهایی که در این سال ها انجام داده دیده 
شــود چون می گفت: »من هم اندازه خودم 
برای این ســینما زحمت کشیدم و بعد آن 

را تحویل دوستان و جوانانی دیگر دادم.«
دختر این هنرمنــد، هنگامه صفایی پور که 

کارگردانی سینما خوانده از چند سال قبل 
 مشغول ساخت مســتندی به نام »رد پای 
طوفــان« بود که به دلایل تنزل ســینمای 
اکشن می پردازد و به ستاره های دهه ۶۰ و 
۷۰ این ژانر مثل جمشید هاشم پور، پدرش 

و نیز فرامرز قریبیان اشاره دارد.  
رضا صفایی پور متولد سال ۱۳۲۸ در تهران 
و فارغ التحصیل دیپلم رشــته ادبی بود که 
فعالیت خود را با کشــتی کج شروع کرد و 
بعد از چند مقــام قهرمانی در ورزش، وارد 
سینما شد و با نام طوفان به شهرت رسید.

او فعالیت خود را به صورت جدی در ســال 
۱۳۴۲ وقتی که ســال ۱۴ ســن داشــت 
آغــاز کرد و به عنوان ورزشــکار بدل کار در 
فیلم »ترس و تاریکی« محمد متوســلانی 
حضور یافت. سپس در سال ۱۳۴۸ با فیلم 
»قهرمانان« به کارگردانی ژان نگولســوک، 
محصول مشــترک ایران و آمریکا، به عنوان 
بازیگــر جلــوی دوربیــن رفت و تا ســال 
۱۳۵۵ در نزدیــک بــه ۱۰ فیلم بازی کرد. 
وی با فیلم »میرزا کوچک خان« در ســال 
۱۳۶۲ به بازیگری برگشــت و با حضور در 
فیلم های »فصل خاکســتری«، »شکار در 
شــب«، »پلاک« و »ضربه آخر« کم کم به 
شهرت رسید و در سال ۱۳۷۱ نیز با سریال 

»سیمرغ« وارد قاب تلویزیون شد.  
از آثار سینمایی به فیلم های »سینه سرخ«، 
»خداحافظ ســینما«، »سحرگاه پیروزی«، 
»چشــم عقاب«، »شــاهرگ«، »تهاجم«، 
»پاتــک«، »جهنــم ســبز«، »حادثــه در 
آتش«، »مرضیه«، »آن ها  کندوان«، »خط 
هیچ کــس را دوســت ندارنــد«، »ضربــه 
آخر«، »صلیب طلایی«، »پوتین«، »شــکار 
مانگا«،  »کانــی  »جمیــل«،  خامــوش«، 
»پــلاک«، »میرزا کوچک خان«، »شــکار 
در شب«، »فصل خاکســتری«، »انفجار«، 
»مــردی در آتش«، »چشــمان بســته«، 
»جنوبــی«، »گریز از مــرگ«، »هفت مرد 
دلاور«، »خــر دجــال«، »غــلام ژاندارم«، 

»ترس و تاریکی« می توان اشاره کرد.

رویداددریچه

همدلی| داوود نعمتی عضو هیئت علمی و دانشــیار دانشگاه 
صداوســیما درباره کم وکیف راه اندازی ۲۰۰ کانال انتخاباتی 
در صداوسیما، بیان کرد: دقیقاً اطلاعی ندارم این ۲۰۰ شبکه 
چگونه می خواهد راه اندازی شود و چه ساختاری دارد؟ آیا این 
کانال ها متفاوت با شــبکه های فعلی هستند یا از دل همین 
شبکه ها خواهد بود؟ که البته فکر می کنم به احتمال زیاد زیر 

مجموعه شبکه های استانی باشند.
او اضافه کــرد: چندان در جریان جزئیات فعالیت کانال ها در 
شــبانه روز هم نیستم؛ اما نکته این است که باید توجه داشت 
این کانال ها از نظر فنی، زیرســاخت و محتوا باید به گونه ای 
تأمین شــوند که ســطح پوشش خوبی نســبت به برنامه ها 
فراهم شــود همچنین به لحاظ دسترسی مخاطب مشکلی از 
نظر دریافت وجود نداشــته باشد و کیفیت تصاویر نیز خوب 
باشــد. البته آن طور که می دانم به لحاظ فنی این موارد هم 

پیش بینی شده و به نظرم چالشی پیش نمی آورد.
طرح واقعیت های موجود هر منطقه از کشور 

نعمتی در پاســخ بــه اینکه تأمین محتــوای کانال ها به چه 
صورت باید باشــد تا مخاطب را با خــود همراه کند، توضیح 
داد: بــه لحاظ محتوا اگر بتوانند به واقعیت های آن حوزه های 
انتخاباتــی که هر یک از این شــبکه ها پوشــش می دهند، 
بپردازند و جریان سازی کنند به گونه ای که مبتنی بر خواست 
و نیاز مردم باشــد، می تواند تجربه خوبی برای صداوســیما 
به حســاب بیاید.او اضافه کرد: تصورم این است که با توجه به 
ظرفیت هایی که به لحاظ فنی در صداوسیما می بینم و نیروی 
انسانی حرفه ای که در تهران و مراکز هستند اگر برنامه ریزی 
دقیق روی این ماجرا صورت گرفته باشد، اتفاق خوبی است و 

مخاطب را هم همراه می کند.
منبع مهم اطلاعات مردم 

این اســتاد دانشگاه درباره اینکه چه باید کرد که این کانال ها 
صرفــاً تریبونی برای نامزدها نباشــند، اظهار کــرد: به نظر 
می رسد زیرساخت ها پیش بینی شده است و به نظر می رسد 
به شرط رعایت نکاتی می توان این مهم را محقق کرد و چون 
این کانال ها مخصوص انتخابات است باید ۲ رویکرد را مدنظر 
داشــته باشــد اول رویکردی مرتبط با نامزدها و برنامه هایی 
که می خواهند بــرای جامعه هدف ارائه کنند، دوم رویکردی 
مطابق با نگاه مردم. در واقع آنچه اهمیت بیشــتری دارد این 

اســت که تأمین محتوا باید مبتنی بر واقعیت ها و نیاز جامعه 
باشد. باید مخاطب یقین کند رسانه ملی به عنوان نماینده او 
نقش مطالبه گری از نامزدها را دارد و می تواند آن را به خوبی 
به انجام برساند، اگر این چنین باشد این شبکه ها می توانند از 
منابع مهم اطلاعاتی مردم و مرجع مهمی برای هدایت آگاهی 

و تحرک آنها باشند.
مدیر کل اســبق روابط عمومی صداوسیما تصریح کرد: باید 
از اینکه این کانال ها صرفاً تریبونی برای نامزدهای انتخاباتی 
باشند، پرهیز شود. اگر تریبونی داده می شود در نهایت نقش 
مطالبه گری رسانه باید پررنگ شــود و برنامه ها باید رویکرد 
تحلیلی و اســتدلالی داشته باشند. در این صورت باورپذیری 
مخاطب نسبت به پیام ها افزایش پیدا می کند. در تأمین محتوا 
باید بیشتر به نیاز مخاطب توجه داشت و حتی دغدغه های او 

را در مناطق مختلف کشور در نظر گرفت.
اقبال مردم از طرح در صورت مطالبه گری

نعمتی درباره تأثیر این طرح بر مخاطب صداوســیما یادآور 
شد: اگر این طرح به خوبی و با موفقیت انجام شود و مخاطب 
احساس کند رســانه به عنوان نماینده آنها نقش مطالبه گری 
دارد، از طرف مردم هر منطقه موردتوجه قرار می گیرد و حتماً 
نتیجه و پیامدهای بعدی آن افزایش اعتبار رسانه خواهد شد 
که البته این نتیجه حتماً به آن شروط و اگرها وابسته است.

او در پاسخ به اینکه تأثیر این طرح در تصویر عملکرد سازمان 
در عرصه انتخابات چگونه خواهد بود؟ یادآور شد: صداوسیما 
پیش ازاین در تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری سعی کرده 
این نقش مطالبه گری را نشان دهد و اگر برنامه های انتخابات 
از دهــه ۸۰ به بعد را رصد کنید، اقبــال مردم به برنامه های 

انتخاباتی بیشــتر بوده؛ چون عدالت رســانه ای رعایت شده 
است، رسانه در این برنامه ها نشان داده که نسبت به نامزدها 
سوگیری نداشــته است و بیشتر سعی کرده سؤال های مردم 
را بپرسد و قضاوت را به خود آنها بسپارد. اگر همین اتفاق در 
مراکز استان ها پررنگ باشد مورد اقبال قرار می گیرد و حتماً 
در تصویری که امروز با مخاطب از رســانه با آن مواجه است 
تأثیرگذار خواهد بود و رسانه را در همان نقش اصلی خود که 

از جهت گیری های سلیقه ای به دور است، می بیند.
عضو هیئت علمی و دانشــیار دانشگاه صداوسیما در ادامه به 
دیگر پیامدهای اجرای درست چنین طرح هایی اشاره و اضافه 
کرد: اگــر این طرح بر مبنای برنامه ریزی مبتنی بر هدف که 
یکی از مدل های برنامه ریزی در حوزه رســانه است به خوبی 
اجرا شــود تصویر مناســبی از عملکرد حرفه ای رسانه ارائه 
می شــود؛ تصویری که هم می تواند نقش آگاهی بخشی رسانه 
را افزایش دهد هم باورپذیری مخاطب نسبت به پیام منتقل 

شده بالا می رود و گارد نمی گیرد.
بهره گیری از مجریان مسلط 

او درباره آسیب ها و چالش های فرضی چنین طرحی تصریح 
کــرد: ازآنجایی که طرح هنوز اجرایی نشــده اســت و برای 
اولین بار می خواهد، انجام شــود باید منتظر ماند تا برنامه ها 
روی آنتن برود و بعد ارزیابی دقیقی نسبت به آسیب شناسی 
و چالش های موجود داشت؛ اما از مهم ترین آسیب های فرضی 
این اســت که این شــبکه ها در تولید و انتشــار محتوا صرفاً 
تریبون نامزدهای انتخاباتی باشند و نتوانند نقش مطالبه گری 
خود را به خوبــی ایفا کنند.نعمتی پیشــنهادهایی را در این 
زمینه مطرح کرد و گفت: صداوســیما این برنامه ها را تولید 
می کند که مردم آنها را ببینند، نسبت به برنامه های نامزدها 
حساس شــوند و بهترین ها را انتخاب کنند. منِ نامزد ممکن 
اســت وعده هایی بدهم که نیاز است رســانه در راستای آنها 
تحلیل و اســتدلال کند تا به انتخاب بهترین ها کمک شود. 
پیشــنهاد می کنم صداوســیما برای این برنامه ها از مجریان 
مسلط بهره بگیرد، ما مجریان خوبی داریم که ظرفیت دانش 
و اطلاعات خوبی دارند و می توانند در گفت وگوها حضور یابند 
و اتفاقاً این گفت وگوها می تواند اعتبار خوبی برای رسانه ملی 
هم به همراه بیاورد. حس مخاطب هم نســبت به نماینده ای 

که از نامزدها پرس وجو می کند بالا می رود.

»داوود نعمتی« عضو هیئت علمی و دانشیار دانشگاه صداوسیما:

کانال های انتخاباتی اگر مطالبات مردم را بیان کنند، موفق خواهند بود

برای درگذشت »رضا صفایی پور« که 
سوپراستار سینمای دهه 60 و 70 بود 

رد پای طوفان


